
Informace politického hnutí Starostové pro Liberecký kraj 
(SLK) ze Zastupitelstva Libereckého kraje ze dne 26. 11. 2024

Vážené starostky, vážení starostové,

ráda bych vás pozdravila v novém volebním období jménem zastupitelského klubu Starostů 
pro Liberecký kraj. Jmenuji se Markéta Červinková a po paní senátorce, starostce a také 
mojí  milé  kolegyni  krajské  zastupitelce  Leně  Mlejnkové  jsem  nastoupila  do  pozice 
předsedkyně  našeho  zastupitelského  klubu  a  se  zprávami  po  jednání  Zastupitelstva 
Libereckého kraje vás nyní budu nadále pravidelně oslovovat já. Dovolte mi proto shrnout 
některé vybrané body po listopadovém, a tedy prvním řádném jednání Zastupitelstva 
Libereckého kraje tohoto volebního období, konaného v úterý 26. listopadu 2024.

Zájemci měli opět možnost sledovat celý průběh jednání online na webu Libereckého kraje. 
Kompletní  materiály  pro  jednání  byly  zveřejněny  na  webových  stránkách: 
https://bit.ly/materialy-zastupitelstvo-LK-26-11-2024

Na programu bylo 51 bodů, body 14, 15 a 50 byly projednávány sloučeně a přednostně. 
Standardně  sloučeně  byly  projednávány  body  22  až  30  (majetkoprávní  operace).  Svůj 
zastupitelský  slib  složila  i poslední  zastupitelka,  Ing.  Eva  Burešová,  a  to  hned  v  úvodu 
jednání.

Ráda bych vám zároveň představila novou Radu Libereckého kraje,  a to odkazem 
na článek, kde najdete souhrn z ustavujícího jednání Zastupitelstva Libereckého kraje 
včetně koaliční smlouvy a programového prohlášení nové koalice:  https://www.kraj-
lbc.cz/aktuality/martin-puta-je-poctvrte-hejtmanem-v-libereckem-kraji-se-konalo-
ustavujici-zastupitelstvo-n574798.htm

Nyní k vybraným listopadovým bodům:

Bod 10: ZR–RO č. 399/24 – úpravy v kapitole 926 01, rozhodnutí o poskytnutí 
dotací  z  Dotačního  fondu  LK,  odbor  kancelář  hejtmana  –  program  č.  1.5 
Ochrana škol jako možných měkkých cílů

Celkem 7 žadatelů bude podpořeno v celkové výši 542.500 Kč. Podpořeni byli  žadatelé: 
Statutární město Jablonec nad Nisou a město Nový Bor se dvěma projekty, Obec Kunratice 
u Cvikova, Obec Mníšek a Obec Šimonovice. Jedná se o II. výzvu, do které byly jako možní 
žadatelé připojeny i základní a mateřské školy nezřizované krajem. V lednu bude vyhlášena 
III. výzva této neinvestiční dotace.



Bod  11.  Rozhodnutí  o  poskytnutí  účelové  dotace  HZS  LK  na  nákladní 
kontejnerovou  vanu,  obci  Višňová  na  traktor  a  finančních  darů  obcím 
postiženým povodněmi z Krizového fondu Libereckého kraje

Zastupitelstvo rozhodlo o přidělení dotací a darů v návaznosti na následky a odstraňování 
následků povodní, které byly v ČR způsobeny extrémním počasím v září 2024.

Byly  přiděleny  dotace  ve  výši  195.000  Kč  Hasičskému  záchrannému  sboru 
Libereckého kraje na pořízení jednoho kusu nákladní kontejnerové vany pro odvoz 
materiálu a dotace ve výši 1.000.000 Kč obci Višňová na pořízení nového traktoru jako 
náhrady za traktor zničený při povodních.

Z  krizového  fondu  bylo  navrženo  a  schváleno  poskytnutí  darů  postiženým obcím 
Olomouckého  a  Moravskoslezského  kraje  ve  výši  2,5  mil.  Kč  městu  Vrbno  pod 
Pradědem, 2,5 mil. Kč městu Město Albrechtice, 2,5 mil. Kč městu Vidnava a 2,5 mil. 
Kč obci Velká Kraš. Z každého uvedeného kraje byly v součinnosti s hejtmany příslušných 
krajů vytipovány dvě obce.

Bod 13. Rozpočet Libereckého kraje na rok 2025

Rozpočet  na  rok  2025  vychází  ze  střednědobého  rozpočtu  Libereckého  kraje 
na období let 2025 až 2028 Celkový příjmový/zdrojový rámec rozpočtu Libereckého 
kraje  na  rok  2025  činí  15.547,388  mil.  Kč,  v  tom  příjmy  a  zdroje  kraje  „vlastní“ 
v celkovém  objemu  5.996,85  mil.  Kč,  a  příjmy  kraje  ze  státního  rozpočtu  účelově 
a objemově vázané na výdaje v celkovém objemu 9.550, 54 mil. Kč

Předložený  návrh  rozpočtu  kraje  na  rok  2025  je  formálně  vyrovnaný,  neboť  výsledné 
záporné saldo mezi objemem rozpočtových příjmů a výdajů ve výši 225,77 mil. Kč.

Oproti roku 2024 byl objem výdajů navýšen o 12 827,06 tis. Kč. Nejvýraznější nárůst 
vidíte u odboru dopravní obslužnosti, kde dochází k navýšení objemu závazků z uzavřených 
smluv ve výši 10 501,60 tis. Kč a dále u odboru regionálního rozvoje v celkové výši 6 573 tis. 
Kč, kde dochází k navýšení objemu závazků vyplývajících z přijatých usnesení orgánů kraje.

Nejdražší položkou spolufinancovanou z EU je Silnice II/290 Roprachtice – Kořenov, 
a to ve výši 40 000,00 mil.  Kč.  Práce byly letos zahájeny na nové výjezdové základně 
a záložním  operačním  středisku  Jablonec  nad  Nisou,  rozpočet  počítá  s  částkou 
14 000,00 mil. Kč a rozpočet počítá také s částkou na dostavbu areálu Domova a centra 
aktivit v Hodkovicích nad Mohelkou ve výši 16 500,00 mil. Kč. Podrobnosti nabízí tabulka 
na straně 14 v textové části rozpočtu.

Pro rok 2025 je objem kapitoly Dotačního fondu navýšen o 10,350 mil. Kč, kdy dochází 
k navýšení alokovaných prostředků o 8,05 mil.  Kč u  Programů podpory rozvoje požární  
ochrany a o 2,3 mil. Kč u programu resortu kultury, památkové péče a cestovního ruchu, 
Program 7.1. Kulturní aktivity v LK, na celkových 166 750,00 mil. Kč.



V návaznosti na významné a důležité investice do ZOO Liberec, p.o. proběhne v lednu 2025 
seminář pro zastupitele včetně prohlídky ZOO Liberec organizovaný paní náměstkyní pro 
kulturu a cestovní ruch, Ing. Květou Vinklátovou.

Body 14, 15 a 50 – FVE Ralsko a dvě nové energetické společnosti

Liberecký kraj usiloval bezmála dva roky o kladné stanovisko k připojení plánované 
nové FVE Ralsko do sítě ČEZ Distribuce, a.s. (dále jen ČEZd). Fotovoltaická elektrárna 
se má nacházet na území bývalého vojenského letiště v Hradčanech. Liberecký kraj 
čekal  na  kladné  stanovisko  připojení  do  distribuční  sítě  ČEZd.  To  Liberecký  kraj 
20. září 2024 získal. 

Nyní byl učiněn další krok – Zastupitelstvo LK vzalo na vědomí Smlouvu o uzavření budoucí 
smlouvy o připojení odběrného a výrobního zařízení k distribuční soustavě do napěťové 
hladiny 110 kV a schválilo zaplacení finančního závazku vyplývajícího ze schválené smlouvy 
ve  výši  14.062.500  Kč.  Do  27  měsíců  od  podpisu  musí  Liberecký  kraj  doplatit  druhou 
polovinu částky  ve shodné výši  14.062.500 Kč.  Jedná se o smlouvu k zarezervování 
kapacity  o  výši  62,5  MW  v  přenosové  síti  ČEZd.  pro  potřeby  vybudování  velké 
fotovoltaické elektrárny na bývalém letišti Hradčany v Ralsku.

Zásadním  následným  krokem  bude  projednání  změny  územního  plánu  Radou 
i Zastupitelstvem  města  Ralska  včetně  veřejného  projednání  s  občany.  Právě  kladné 
stanovisko k připojení do distribuční sítě bylo podmínkou města Ralska k dalším krokům. 
V průběhu  následujících  dvou  měsíců,  buďto  v  prosinci  2024  nebo  v  lednu  2025, 
se předpokládá veřejné projednání v Ralsku, jak zaznělo i v diskuzi k bodu na jednání od 
pana zastupitele a zároveň pana starosty Ing. Miloslava Tůmy.

Hlavní  motivací  Libereckého  kraje  ke  vzniku  FVE  Ralsko  je  zvýšení  energetické 
soběstačnosti. Jednotková  cena  elektřiny  za  posledních  5  let  skokově  narostla,  pro 
Liberecký  kraj  a  jeho  p.o.  téměř  o trojnásobek.  Získávat  energii  z  přírodních  zdrojů  je 
hudbou budoucnosti, snížení uhlíkové jde s celým záměrem ruku v ruce.

Některé úkoly budou čekat na zřízenou společnost, Energie Ralsko, s.r.o. (bod 14), která 
bude  dle  smlouvy  navrhovat  model  provozu,  bude  zajišťovat  spolupráci  s  případnými 
partnery. Jejím úkolem bude i vypracování studie na posuzování dopadů na životní prostředí 
(EIA). V rámci předběžných tržních konzultací (PTK) však nebylo shledáno, že by nová FVE 
měla mít negativní dopad na životní prostředí.

Zřízená  společnost  Energie  LK,  s.r.o.  (bod  15)  bude  mít  na  starosti  veškerý  krajský 
energetický management. 

Obě společnosti  mají  nyní  sídlo v  Liberci,  u  Energie Ralsko,  s.r.o.  by se sídlo mělo po 
projednání v Radě a Zastupitelstvu města Ralska přesunout přímo do Ralska.

Detaily najdete v důvodových zprávách a také v prezentaci u bodu 50.



Bod  17:  Závazek  spolufinancování  projektu  „FVE  Muzeum  Českého  ráje  v 
Turnově“

Předmětem projektu je fotovoltaická elektrárna o instalovaném výkonu 11,041 kWp, 
která bude umístěna na střeše objektu budovy expozice HOROLEZECTVÍ  Muzeum 
Českého ráje v Turnově. Předpokládaným hlavním zdrojem financování je Modernizační 
fond, program č. 2 Nové obnovitelné zdroje v energetice (RES+) výzva č.1/2024 s podílem 
zdrojů ze 30 % z Modernizačního fond a ze 70 % s vlastním podílem Libereckého kraje 
jakožto žadatele. Celkové výdaje projektu zahrnující výdaje na přípravu a realizaci projektu 
předpokládáme ve výši 790.000 Kč.

Realizace projektu se předpokládá v letech 2024 až 2025. V roce 2024 proběhla příprava 
projektu  a  zahájení  výběrového  řízení  na  dodavatele  a  instalaci  fotovoltaických  panelů. 
Vlastní realizaci předpokládáme začátkem roku 2025. Předkladatelem byl nový statutární 
náměstek hejtmana resort hospodářského a strategického rozvoje, pan Edvard Kožušník.

Jedná se o další z projektů, kdy se využívají plochy, primárně střechy nemovitostí v majetku 
LK  k  instalaci  fotovoltaiky  využívající  obnovitelného  zdroje  energie,  které  napomáhají 
soběstačnosti. Liberecký kraj plánuje v dalších podobných projektech na vhodných plochách 
pokračovat.

Bod 34: Rozhodnutí o poskytnutí dotace na projekt „Sanace staré ekologické 
zátěže v areálu společnosti Kortan“

Zdrojem  znečištění  oblasti  byl  bývalý  státní  podnik  TANEX  Jaroměř. Průmyslová 
výroba  v zájmovém území  byla  zahájena  koncem 19.  století.  Od  roku  1900  se  výroba 
zaměřila na produkty pro kožedělný a textilní průmysl. Po roce 1970 byla zahájená výroba 
práškových chromitých a hlinitých solí. Maximální produkce chromitých a hlinitých solí bylo 
dosaženo v letech 1980–1994. Dominantním kontaminantem na lokalitě je chrom, který je 
obsažen ve stavebních konstrukcích, v zeminách i podzemních vodách v areálů.

Kontaminační mrak šestimocného chromu, který má velmi dobré migrační schopnosti  se 
dlouhodobě šíří za hranice areálů průmyslového podniku SV směrem do obytné zástavby. 
Šestimocný chrom je významně toxický a karcinogenní.  Lokalita je uvedená v databázi 
SEKM Ministerstva životního prostředí ČR a je jednou z prioritních lokalit vyžadujících 
sanaci z pohledu České inspekce životního prostředí.

Ze strany kraje je poskytována dotace ve výši zhruba 15 % a 15 % hradí sám žadatel, 
společnost Kortan spol. s.r.o. Většinový podíl 70 % tvoří dotace ze Státního fondu 
životního prostředí v rámci programu „Životní prostředí 2021–2027“.

Bod  35:  ZR–RO  č.  408/24  -  Úprava  kapitoly  932  08  Fond  ochrany  vod 
Libereckého  kraje  a  rozhodnutí  o  poskytnutí  dotací  z  Programu 
vodohospodářských akcí 2024

Jedná se o dotaci z Fondu ochrany vod pro 4 žadatele ve výši 3 355 277,99 Kč.  Jde 
celkem o tři žádosti na kanalizaci (Vodohospodářské sdružení Turnov, Obec Jindřichovice 



pod  Smrkem,  Obec  Čtveřín)  o  jednu  žádost  Vodohospodářského  sdružení  Turnov 
na posílení vodojemu Olešnice – Pohoř, II. etapa.

Body 34 i 35 předkládal nový náměstek pro životní prostředí a zemědělství, pan Ing. Jiří 
Klápště.

Bod 36: ZR-RO č. 1/25 – úpravy v kapitole 917 05 Transfery – rozhodnutí o 
poskytnutí  dotací  sociálním  službám  z  prostředků  Libereckého  kraje 
(spolufinancování) na rok 2025

Zastupitelstvo  LK  rozhodlo  o  poskytnutí  dotací  sociálním  službám  z  prostředků 
Libereckého  kraje  (spolufinancování)  na  rok  2025  jejichž  služby  jsou  zařazené 
v Základní síti sociálních služeb Libereckého kraje na období 2024-2026 v úhrnném 
objemu 60.000.000 Kč.

Finanční podpora je určena pro právnické a fyzické osoby, které poskytují sociální služby na 
území Libereckého kraje a jsou součástí Základní sítě sociálních služeb Libereckého kraje 
na  období  2024-2026  a  nedisponují  dostatečným  množstvím  finančních  prostředků  na 
začátku  roku.  Dotace  není  určena  obcím,  příspěvkovým  organizacím  obcí  a  kraje 
a obchodním společnostem,  jejímž jediným společníkem nebo akcionářem je  obec nebo 
kraj.  Finanční prostředky budou organizacím zaslány v měsíci lednu 2025, jak uvedla 
nová radní pro sociální věci, Bc. Anna Provazníková.

Bod 38:  ZR–RO č.  396/24 – úprava kapitol  912 04 odbor školství,  mládeže, 
tělovýchovy a sportu a 917 09 odbor zdravotnictví

Bod předkládaný novou radní pro školství a sport,  Ing. arch Jitkou Skalickou, pojednává 
o převodu prostředků z kapitoly odboru zdravotnictví do kapitoly odboru školství a sportu 
ve prospěch  zřízení  nové  učebny  dentální  hygieny  na  Střední  zdravotnické  školy 
a Vyšší odborné škole zdravotnické v Liberci. Na realizaci nové učebny Liberecký kraj 
přispěje 5 mil. Kč z celkových nákladů 9,5 mil. Kč.

Zřízení  nové  učebny  je  nákladné,  vyžádá  si  i  stavební  úpravy,  a  to  v  objektu  školy 
v Truhlářské  ulici. Medicinské  a  technické  vybavení  poslouží  pro  nově  zapsaný 
akreditovaný  vzdělávací  program  53-41-N/31  Diplomovaná  dentální  hygienistka 
s nejvyšším povoleným počtem 90 studentů či studentek vyšší odborné školy, a to 
s účinností od 1. 9. 2025. Zápis oboru schválila Rada kraje již dne 3.9.2024 usnesením č. 
1757/24/RK.

Bod 47: Poskytnutí účelové dotace z rozpočtu Libereckého kraje na projekt s 
názvem  „Oprava  pojezdu  a  přehřívače  parní  lokomotivy  423.094“  pro 
společnost Zubačka provoz s.r.o.

Za zajímavým názvem se skrývá poskytnutí dotace pro společnost Zubačka ve výší 
4.300.000 Kč na opravu pojezdu a přehřívače parní lokomotivy 423.094. Společnost 
Zubačka provoz s.r.o.  zajišťuje nostalgickou železniční dopravu v rámci závazku veřejné 



služby a  prava zajistí  prodloužení  provozuschopnosti  a  spolehlivého provozu lokomotivy 
do června 2029.

Lokomotiva 423.094 byla vyrobena v roce 1928. U ČSD sloužila do roku 1967, kdy byla 
odprodána Pískovně Provodín, kde sloužila až do roku 1982. Odtud ji zachránil Klub historie 
kolejové dopravy Praha (KHKD). V roce 1993 byla lokomotiva zprovozněna. Od října 2022 je 
pak deponována v depu Turnov. Od roku 2023 je lokomotiva nasazena na vozbu parních 
osobních vlaků v Libereckém kraji.

Lokomotiva  bude  přednostně  nasazována  na  trati  Martinice  v  Krkonoších  –  Rokytnice 
nad Jizerou, jako záloha za parní lokomotivu 310.0134 na jízdách Parním vlakem Českým 
rájem, dále na trati Kořenov – Szklarska Poręba Górna a jako záloha za parní lokomotivu 
312.3629 a na zajištění jízd ve Frýdlantském výběžku podle potřeby. Milovníci nostalgických 
jízd  se  mají  opět  nač  těšit.  Závěrem zprávy přijměte pozvání  do místní  Výtopny na 
Vánoční svařák, stačí kliknout zde a budete převedeni na jejich facebookové stránky.

Bod 48: Delegace zástupce kraje na valné hromady společnosti ČSAD Liberec, 
a.s.

Rada  kraje  v  působnosti  jediného  společníka  vykonávajícího  působnost  valné  hromady 
společnosti Autobusy LK, s.r.o. přijala dne 7. 10. 2024 usnesení, kterým vzala na vědomí 
informaci  o  výsledku  výběrového  řízení  na  obsazení  funkce  předsedy  představenstva 
společnosti ČSAD Liberec, a.s., a uložila Michalu Třešňákovi, jednateli společnosti Autobusy 
LK,  s.r.o.,  aby  jménem  kvalifikovaného  akcionáře  požádal  o  svolání  valných  hromad 
společností ČSAD Liberec, a.s., a Autocentrum Nord, a.s., a navrhl pana Martina Lišku jako 
člena představenstva obou společností od 1. 1. 2025.

Zároveň byl dne 22. 10. 2024 dokončen dlouhodobý úkol jednatele a nyní jsou akcionářem 
společnosti již jen Autobusy LK, s.r.o. (podíl 98,02 %) a Liberecký kraj (1,98 %). Vzhledem k 
tomu, že Autobusy LK, s.r.o. jsou 100 % vlastněné Libereckým krajem je požadovaná shoda 
zajištěna. Formálně je však třeba, aby za Liberecký kraj jednal delegovaný zástupce, který 
bude reprezentovat zbytkový podíl 1,98 % – Zastupitelstvo nominovalo hejtmana Martina 
Půtu a jako náhradníka náměstka pro dopravu Ing. Jana Svitáka. Nominant za Liberecký 
kraj bude zastoupen až do okamžiku, kdy v rámci plánované fúze společností ČSAD 
Liberec,  a.s.  a  Autobusy  LK,  s.r.o.,  získá  Liberecký  kraj  100%  kontrolu  a  valné 
hromady se budou uskutečňovat v rámci jednání rady kraje. 

Bod 49j) Nařízení Libereckého kraje stanovující úseky silnic, na kterých se pro 
jejich malý dopravní význam nezajišťuje sjízdnost a schůdnost odstraňováním 
sněhu a náledí

Důležitou informací zůstává, že oproti zimnímu období 2023/2024 nedošlo ke změnám. 
Z celkové délky 2 055 km silnic II. a III. třídy, se nebude na 57,45 km silnic II. a III. třídy 
zajišťovat sjízdnost a schůdnost odstraňováním sněhu a náledí. Neudržované úseky najdete 
v příloze „049_j_P02_Zimni_udrzba_neudrzovane_useky_2024_2025”.



Máte-li  dotaz  nebo  byste  si  rádi  některý  bod  nechali  detailně  vysvětlit, 
neváhejte  se  na  nás,  krajské  zastupitelky  a  zastupitele  obrátit.  Veškeré 
kontakty  na  na  nás  naleznete  na  stránkách  Libereckého  kraje: 
https://www.kraj-lbc.cz/samosprava/zastupitelstvo/seznam-zastupitelu

Markéta Červinková,
předsedkyně zastupitelského klubu SLK
732 857 996, cervinkovama@gmail.com


